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Flere danskere vil udleve sejlerdrømmen, men det
udfordrer kapaciteten i landets havne 
De sidste fire år har Dansk Sejlunion oplevet fremgang i medlemstallet, men det betyder
også, at ventelisterne til en bådplads er ekstraordinært lange. 

På Refshaleøen i Købehavn findes et såkaldt "bådhotel", hvor både opbevares på hylder i en hal. Foto: Bo Tornvig

I de danske farvande er der er masser af lystbåde, der vipper fra side til

side, og motorbåde, der skaber bølgegang.



Danmark har mere end 8.750 kilometer kystlinje, så det er ikke svært

at opsnuse en havn. Ifølge sidste års tal fra Danmarks Statistik er der

hele 262 lystbådehavne i Danmark.

Alligevel er det blevet overordentligt svært at �å lov til at fortøje sin

båd i en havn. Danskernes sejlerlyst er nemlig steget de seneste år og

har overhalet de ellers mange havnes havnepladser indenom.

Væsentligt længere ventelister

Hos direktøren i Dansk Sejlunion Christian Lerche kan de mange

danske sejlerdrømme hurtigt omsættes til tal. Forbundet har nemlig

mærket en stor fremgang i medlemstallet de sidste fire år.

»Vi har haft en stabil fremgang i vores medlemstal på cirka 2 pct. om

året. Det kommer efter en længere periode, hvor vores medlemstal har

været faldende siden finanskrisen,« lyder det fra Christian Lerche, som

glæder sig over den positive udvikling.

Dansk Sejlunion tæller i dag 56.000 medlemmer, men ifølge Christian

Lerche er der endnu flere, der sejler.



»De tal dækker jo kun over medlemstallet, men det er sjældent, man

melder hele familien ind,« fastslår han.

Christian Lerche peger både på corona, �ernsynsprogrammet ”Kurs

mod �erne kyster” og år med generel højkonjunktur som mulige

forklaringer på den stigende interesse.

Den store lyst til at nyde livet til søs boner ikke kun ud i medlemstallet.

De seneste års bådsalg har også været igennem en vild udvikling.

»Bådbranchen melder om generelt godt salg af brugte både. I 2020 og

2021 hørte vi historier om, at de både, som ellers havde været længe til

salg, blev revet væk, og at det blev svært at finde brugte både,« oplyser

Christian Lerche og fortæller, at der også er en stigende interesse for at

uddanne sig inden for sejlads.

Den helt store konsekvens af den ekstraordinære interesse er dog, at

mange havne melder udsolgt på bådpladser, og ventelisterne nu er



væsentlig længere end for fire år siden.

»Der har altid været steder, hvor det har været tæt på umuligt at �å en

plads som eksempelvis i Hellerup, men i de fleste havne kunne man

tidligere �å en plads fra den ene dag til den anden. Det er slet ikke det

billede, vi ser i dag,« fortæller direktøren.
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De deles om båden: »For mig er havet blevet min
baghave i Aarhus«

Alternativt ville man �å tilbudt en midlertidig plads, mens man stod på

venteliste i maksimalt et års tid. Men i dag kan man ifølge Christian

Lerche godt forberede sig på at måtte vente i 2-3 år langt de fleste

steder.

»Derfor er man i gang med havneudvidelser og planlægger etableringer

af helt nye havne flere steder. Det vil forhåbentligt gøre noget godt for

ventelisterne,« fortæller direktøren.

Prøvestenen ved København er et af de steder, man forsøger at

imødekomme efterspørgslen på havnepladser med en ny havn. Her har

Dansk Sejlunion været med på sidelinjen som rådgivningspartner for

den tilhørende sejlklub.

»Vi har som forbund ikke særligt mange direkte tråde at trække i, men

indirekte har vi alligevel. Nogle havne er kommunale, men en stor del

er ejet af sejlklubberne. Der kan vi hjælpe klubberne med dialogen

med myndigheder om eventuel udvidelse af havnepladser eller anlæg

af nye havne, som for eksempel Prøvestenen, der forventer at kunne

tilbyde 700-1.000 nye havnepladser,« siger han.

Både i flere lag

Jesper Højvang er direktør i Foreningen af Lystbådehavne I Danmark

(FLID), og han er meget bevidst om den nye udfordring, havnene står

overfor. Han beretter blandt andet om, at flere havne modtog op mod

100 opkald om dagen sidste år.
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»De sidste par år har der virkelig været tryk på. Det er jo frustrerende

for sejlerne, som har købt en båd. Lige så frustrerende er det for

havnene, som må fortælle, at de kan komme på venteliste, men ikke

kan sige i hvor mange år, de skal vente,« siger han.

Mit råd er, at man søger lidt længere ud og kører
dét længere.

Jesper Højvang, direktør i Foreningen af Lystbådehavne i Danmark

Det betyder dog ikke, at det er helt umuligt at �å en plads. Hvis man

kigger på Havneguide.dk vil man se, at der er ledige pladser i flere

provinser. Der er for eksempel stadig en håndfuld ledige pladser i byer

som Vejle, Hadsund og Nykøbing Mors, og det taler ind i ét af de

løsningsforslag, som Jesper Højvang kommer med.

»Mit råd er, at man søger lidt længere ud og kører dét længere. I hvert

fald de første par år, indtil man forhåbentlig kan �å en plads i den havn,

man gerne vil ligge i,« lyder det.

Han foreslår også, at man etablerer flere såkaldte ”bådhoteller”, som

man foreløbigt kun finder på Refshaleøen i København i dag. Det

handler kort sagt om at opbevare de mindre både på hylder i en hal.

»Så kan man have fire gange så mange både på samme areal. De mindre

både kan let køres i vandet derfra, og samtidig frigiver det vandareal til

de store både. Hvis man gjorde det flere steder, ville det være en måde

at imødekomme efterspørgslen,« forklarer han.

Vagabondpladser

Ifølge Jesper Højvang er »havnene blevet rimeligt kreative« og prøver

at udnytte kapaciteten optimalt, så der næsten altid ligger både på alle

pladser. Mange steder arbejder man derfor også med

”vagabondpladser”, som er midlertidige pladser, der bliver lejet ud i

perioder, hvor de faste både er ude at sejle længere ture.

Vi arbejder på, at godkendelsesprocessen og
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myndighedsbehandlingen skal være nemmere
og smidigere.

Jesper Højvang, direktør i Foreningen af Lystbådehavne i Danmark

Det har da også »løst lidt af problemet«, men det har desværre ikke

kunnet slette ventelisterne helt.

I sidste ende er det dog den klassiske havneudvidelse, der vil a�jælpe

problemet bedst, mener han. Men det kan have lange udsigter.

»Det er vores opfattelse, at den store efterspørgsel har sat gang i

processen flere steder, men det er desværre ikke noget, som sker fra

den ene dag til den anden. Et havneprojekt skal jo både tegnes og

beskrives, og derefter skal godkendelserne på plads, før man kan sætte

spaden i jorden,« fortæller Jesper Højvang.

Og det er en proces, som trækker tænder ud. Ifølge Jesper Højvang kan

det nemlig tage alt fra halvandet til 10 år.

»Vi arbejder på, at godkendelsesprocessen og

myndighedsbehandlingen skal være nemmere og smidigere, så man

kan komme hurtigere gennem nåleøjet. Det ville give et kæmpe løft, så

vi højere grad kan udnytte det potentiale, der ligger,« mener han.

Han er dog ikke overbevist om, at de initiativer, der er søsat i landets

havneområder, er nok til at stabilisere situationen.

»Det vil formentlig ikke være nok til at efterkomme den aktuelle

efterspørgsel, men forhåbentlig kommer vi et godt stykke ad vejen,«

afslutter han.
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